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ELS TUITS DE L’AJUNTAMENT
Segueix-nos a twitter per assabentar-te de tot el que passa al poble

@ajTeia 20 de novembre
300 ciclistes participen en la 18a edició de la #Te-
ialada, la cursa de bicicleta de muntanya que cada 
any organitza el Club Excursionista #Teià.  La prova 
ha tingut inici i final al parc de can Llaurador, que 
també ha estat escenari de la #Miniteialada: un cir-
cuit per a infants menors de 10 anys

@ajTeia 25 de novembre
El #25N2022, el Grup d’Opinió Dones 21 comme-
mora el 20è aniversari amb un acte a la Biblioteca 
@bteiacl sobre la seva trajectòria en companyia de 
Maria Àngels Cabré, directora de l’Observatori Cul-
tural de Gènere @OCGenere

@ajTeia 24 de desembre
Els paradistes del Mercat Municipal de #Teià i les 
regidores Èrica Busto i Nico Widmer lliuren les pa-
neres de #Nadal als guanyadores del sorteig: Fran-
cesc Elias, Anna Castells, Jordi Baho i Montse Homs

@ajTeia 23 de gener
La jove de #Teià Maria Ruiz Zapata guanya el pre-
mi en categoria infantil del 14è concurs fotogràfic 
del Parc de la Serralada Litoral. La imatge, presa al 
mirador de la Cornisa, denuncia l’incivisme de les 
persones que abandonen a la muntanya les deixa-
lles que elles mateixes generen

@ajTeia 9 de març
L’alcalde i la regidora de Cicles de Vida visiten Car-
me Riera Maials, de 103 anys, i l’obsequien amb un 
ram de flors. Quan en va fer 100, va rebre el pin 
d’argent amb l’escut del municipi

@ajTeia 16 de març
Policia Local de #Teià i @mossos realitzen una xer-
rada sobre seguretat destinada a la gent gran. Els 
agents van oferir consells per prevenir estafes i ro-
batoris a casa i a la via pública, amb especial aten-
ció al carrer, oficines bancàries i centres comercials

@ajTeia 18 de desembre
Ca la Cecília acull durant tres dies un Mercat de 
#Nadal d’artesania i regals, amb activitats de tota 
mena: concerts del Cor de Gòspel Cadença i de la 
Banda Municipal; tió, xocolatada i vermut a càrrec 
dels Corresponsals del Casal de Joves, iniciatives 
solidàries amb #LaMaratóTV3 i una nova edició del 
concurs Masterxef Jove@ajTeia 16 de novembre

La Regidoria de Promoció Econòmica, amb el su-
port de la @diba, instal·la al Mercat Municipal tres 
lones impreses amb fotografies antigues cedides 
per l’Arxiu Històric #Teià: una vista de la Riera, un 
carro carregat de portadores de raïm i el taulell de 
la botiga de la Cooperativa

@ajTeia 31 d’octubre
Més de 600 persones participen en els túnels del 
terror organitzats per l’@esplaiitacateia, l’Agrupa-
ment Escolta Mintaka i el Casal de Joves de #Teià 
amb motiu de #Halloween i la #Castanyada

@ajTeia 22 de novembre
El Consell d’Infants de #Teià incorpora una dotzena 
de membres per al curs 2022-2023. Els nous conse-
llers i conselleres van ser rebuts a la sala de plens i 
van expressar els seus objectius per millorar el poble

Ajuntament de Teià

Després de 14 anys com a alcalde (2003-2009 i 
2015-2023), m’acomiado definitivament de la política 
municipal. Però abans voldria destacar quatre fets i ac-
cions de govern.

En matèria d’habitatge públic protegit, acabem de 
signar amb l’INCASÒL el conveni del projecte i la cons-
trucció de 18 pisos de lloguer al Blanqueig en un solar 
que hem pogut obtenir gràcies a l’aprofitament urba-
nístic del Pla de Millora Urbana, de promoció privada, 
amb sostre residencial i comercial. També han comen-
çat les obres de rehabilitació dels pisos dels mestres, 

al costat de l’escola El Cim, amb pressupost municipal, d’uns 600.000 euros, 
per a 8 pisos de lloguer per a joves.

En l’àmbit cultural i de promoció econòmica i turística, dos esdeveniments 
s’encavalquen aquesta primavera: la segona edició del festival Llestrescena, 
amb un mosaic d’activitats i actuacions lluïdes, amb suport de la Institució 
de les Lletres Catalanes i la Diputació de Barcelona. I ja tenim programada, 
la primera setmana de maig, la VI edició del Maridatge dels Sentits: perfum, 
flors i enogastronomia, que inclou el VI Concurs Internacional de Perfumeria 
Mouillette d’Argent. L’enhorabona a la Regidoria de Cultura per aquestes 
iniciatives i per les activitats programades per a tots els públics!

Gràcies, de cor, als meus companys i companyes de govern municipal per 
a aquests 4 anys de gestió municipal compartida, amb encerts i errors, però 
havent passat pels efectes de la pandèmia, que ens va condicionar els dos 
primers anys de mandat. I gràcies infinites al personal municipal per l’acom-
panyament professional i tècnic. I agraïment a la ciutadania pel suport rebut 
al llarg de 14 anys d’alcalde de Teià. Ha estat un veritable honor per a mi, al 
servei dels teianencs i teianenques, i del país.
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El ple municipal celebrat el 26 de 
gener va donar llum verda a l’apro-
vació d’un conveni de col·laboració 
amb l’Institut Català del Sòl (INCA-
SÒL) i l’Agència de l’Habitatge de 
Catalunya (AHC) per promoure la 
construcció de 18 habitatges socials. 

Aquests pisos, que seran de llo-
guer, s’ubicaran en una parcel·la de 
540 m2 ubicada en la confluència del 
passeig de la Riera i el carrer de Jo-
sep Puigoriol.  

L’alcalde, Andreu Bosch, va expli-
car l’origen del projecte, que es re-
munta al moment de la programació 
del Pla de Millora Urbana (PMU) del 
Blanqueig: “Des del primer moment 
vam negociar de forma intensíssima 
amb els promotors per aconseguir 
la propietat íntegra de la parcel·la, 
sense costos, a través del procés de 
reparcel·lació”. 

A continuació, l’alcalde va detallar 
altres fases del procés: “De seguida 
que vam obtenir i escripturar el solar 
ja vam sondejar diverses possibili-
tats per tirar endavant la promoció i, 
al final, vam optar per la Generalitat”. 
L’INCASÒL s’encarregarà de la cons-
trucció, programada per a 2023, i 
l’AHC n’assumirà la gestió després 
d’haver valorat altres opcions, com 
algunes cooperatives d’habitatge, 

però hi havia tres esculls: les dificul-
tats bancàries d’accés al crèdit; el 
volum de de la inversió, i la volatilitat 
i l’alça de preus que afecta el sector 
de la construcció. 

Visita del conseller
El 24 de març, el conseller de Terri-

tori, Juli Fernàndez, va ser a Teià per 
rubricar l’acord i visitar el solar. Ho va 
fer acompanyat de l’alcalde; la regi-
dora d’Habitatge, Èrica Busto, i altres 
membres de la corporació. També 
hi eren la directora de l’INCASÒL, 
Maria Sisternas, i el seu cap d’ope-
racions, Gonçal Marquès, que van 
anunciar una inversió de 2,4 milions 
d’euros. “La intenció és convocar el 

concurs per triar l’equip d’arquitec-
tes abans del juliol”, van dir.  

Reserves de l’oposició
La proposta de conveni va rebre 

el suport d’ERC-Compromís amb 
Teià i de JxCat, i l’abstenció de GT, 
Cs, PSC i la regidora no adscrita 
Gemma Rosell. Tot i estar a favor de 
l’habitatge social, aquests grups van 
criticar l’AHC perquè “no té agilitat 
per reposar la llista d’espera” i van 
plantejar la possibilitat d’assumir 
l’adjudicació i la gestió del lloguer 
des del municipi “pels precedents 
que s’han produït a la Plana, amb 
pisos rellogats, buits o amb gent a 
qui no li pertocaria”.  g

El 7 de febrer van començar les 
obres de rehabilitació dels antics pi-
sos dels mestres per destinar-los a 
habitatge dotacional de lloguer per 
a joves.

Prèviament, el 29 de desembre, 
l’alcalde va signar el contracte d’adju-
dicació dels treballs a favor de l’em-
presa Camilo Fernández SL com a 
resultat d’un procediment negociat 
després que el concurs de licitació 
es declarés desert en dues ocasions 
a causa de la inflació que viu el sector 
de la construcció.

Import final
Després de revisar i adequar als 

preus del mercat les diverses partides 
descrites en el projecte redactat per 

l’arquitecte Fernando Nieves, el pres-
supost definitiu de les obres s’eleva a 
549.138 euros (IVA inclòs). Per finan-
çar la inversió, l’Ajuntament compta 
amb una subvenció de la Diputació 
de Barcelona de 380.000 euros.

Calendari previst
La durada màxima dels treballs és 

de nou mesos, de manera que hauri-
en d’enllestir-se pels volts de setem-
bre. D’acord amb els termes del con-
tracte, l’obra constarà de dues fases: 
una destinada a la rehabilitació dels 
vuit pisos i dels espais comuns interi-
ors de l’edifici, i una altra dedicada al 
tractament exterior de les façanes, les 
instal·lacions d’eficiència energètica i 
la millora de l’accessibilitat.  g

Ajuntament i Generalitat faran habitatge social al Blanqueig

Els pisos dels mestres, a punt per al setembre



pàgina 4 | Butlletí municipal 148 | Març de 2023 L’AJUNTAMENT INFORMA 

El 7 de desembre, l’Ajuntament va 
remetre a la Generalitat les Normes 
de Planejament Urbanístic (NPU) 
que el ple municipal va aprovar dos 
dies abans en sessió “extraordinària 
i urgent”. El contingut de les NPU va 
rebre amb el vistiplau d’ERC-Com-
promís amb Teià i el PSC, i l’absten-
ció de la resta de grups.

En aquests moments, les NPU 
estan sent informades per la Ge-
neralitat. Un cop aprovades per la 
Comissió de Territori de Catalunya, 
les NPU tindran una vigència de 3 
anys, amb el compromís que l’Ajun-
tament encarregarà l’avanç del nou 
POUM el 2023 i més endavant el 
proper govern n’haurà de licitar el 
concurs de redacció, per a la qual 
cosa es compta amb una subvenció 
de 68.000 euros atorgada per la Di-
putació de Barcelona.

Antecedents i raó del tràmit
La tramitació de les NPU respon a 

la necessitat d’actualitzar la normati-
va urbanística després que el Tribu-
nal Superior de Justícia de Catalu-
nya (TSJC), amb sentència dictada 
el 2 de febrer de 2021, va declarar 
la nul·litat de ple dret del Text Refós 
del Pla d’Ordenació Urbanística Mu-
nicipal (POUM) de Teià aprovat de-
finitivament per la Direcció General 
d’Urbanisme el juliol de 2016.

Contra aquella resolució, l’Ajunta-
ment i la Generalitat van presentar 
sengles recursos de cassació que 
van ser rebutjats, i poc poc després 
el TSJC va declarar la fermesa de la 
sentència. De conformitat amb la 
doctrina jurisprudencial, l’anul·lació 
del POUM va comportar el resta-
bliment de l’anterior planejament 
urbanístic municipal; en aquest cas, 
el Pla General d’Ordenació Urbana 
(PGOU) aprovat definitivament el 
juny de 1990.

Davant d’aquesta situació, Ajun-
tament i Generalitat van mantenir 
diverses trobades que van servir 
per pactar un cronograma que per-
metés, a mig termini, d’adequar el 
planejament municipal a les neces-
sitats actuals de la població i a la 

legislació vigent en matèria d’or-
denació del territori. Fruit d’aquella 
entesa, els serveis tècnics de dues 
administracions es van coordinar 
per preparar una nova documenta-
ció que va ser elaborada al llarg de 
2022 pel redactor Pere Mogas i la 
jurista Glòria Bardají, de l’empresa 
Taller d’Estudis i Serveis d’Estratègi-
es Urbanes.

Abast i contingut de les NPU
La documentació de les NPU 

consta d’una memòria descriptiva 
i justificativa, plànols d’informació i 
d’ordenació, normes urbanístiques i 
annexos, documentació ambiental, 
catàleg de béns protegits, així com 
catàleg de masies i cases rurals en 
sòl no urbanitzable.

Com a titular de l’àrea d’Urbanis-
me, l’alcalde va defensar “la neces-
sitat d’acollir-nos a la via d’urgència 
prevista per la Generalitat per apro-
var les NPU, amb sis objectius”:

• L’adaptació del règim d’ordena-
ció del sòl urbà i no urbanitzable a 
la legislació vigent.

• L’adequació del planejament 
urbanístic a les determinacions del 
planejament territorial, sectorial i 
dels plans directors, així com amb la 
delimitació de l’Espai d’Interès Na-
tural (EIN) La Conreria-Sant Mateu-
Céllecs.

• L’establiment d’un model urba-

nístic coherent amb el POUM de 
2016 que superi les previsions del 
PGOU de 1990, tot permetent de-
senvolupar el sòl urbà no consoli-
dat.

• El reconeixement del sòl urbà 
consolidat durant la vigència del 
POUM declarat nul i el desenvolu-
pament dels sectors en fase d’exe-
cució.

• La protecció dels béns que així 
ho requereixin, mitjançant l’aprova-
ció d’un catàleg de patrimoni.

• L’establiment de reserves per a 
promoure el dret a l’habitatge. En 
aquest sentit, l’alcalde va destacar 
que “l’habitatge social ha estat l’as-
pecte fonamental pel qual vaig de-
manar a la Generalitat que es redac-
tessin unes NPU”.

Tramitació en curs
Abans de ser elevades a la Co-

missió de Territori de Catalunya, les 
NPU han estat revisades per l’Ofi-
cina Territorial d’Acció i Avaluació 
Ambiental i per la Comissió Terri-
torial de l’Arc Metropolità. Els seus 
respectius informes de 20 de gener 
i 3 de febrer són favorables, però 
incorporen diverses esmenes i pres-
cripcions, per la qual cosa l’Ajunta-
ment disposa ara d’un termini d’au-
diència per incorporar-les en un text 
refós abans de proseguir amb la tra-
mitació. g

Teià tindrà normes de planejament provisionals 
mentre es redacta un nou POUM
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El 16 de gener es va iniciar el con-
tracte de manteniment dels espais 
verds urbans del municipi després 
que la Junta de Govern del 15 de 
desembre en va aprovar l’adjudica-
ció. D’acord amb els plecs del con-
curs, se n’han fet dos lots. El primer 
engloba 78 espais de Vallbellida, la 
Vinya, el Castell, la Molassa, el cen-
tre urbà, la Plana i Sant Berger, amb 
una superfície total de 102.929 m2. 
El segon lot integra 13 zones amb 
18.3369 m2 de Rials i Vallmora-Gar-
rofers, a 6.048 metres lineals de car-
rer i 12.096 de voreres, i 153 exem-
plars d’arbrat viari. 

Un cop analitzada i valorada la do-
cumentació presentada, el paquet 
més gran ha estat adjudicat a la Unió 
Temporal d’Empreses (UTE) forma-
da per Tahler i Integra per un import 
de 291.142,68 euros (IVA inclòs) per 
dues anualitats, amb possibilitat de 
pròrroga de dues més; mentre que 
del segon lot se’n continuarà encar-
regant, per 67.576 euros biennals, 
el centre especial d’ocupació de la 
Fundació CEO del Maresme, que 
dona feina a persones amb discapa-
citat intel·lectual.

Aquests imports inclouen el sub-
ministrament a càrrec dels conces-
sionaris de tots els mitjans humans 

i materials necessaris (maquinària i 
productes), que per al lot 1 consis-
teix en un equip de tres operaris 
amb dedicació completa i dos en-
carregats a temps parcial, i per al lot 
2 precisa de cinc persones a temps 
parcial.

Més freqüència i regularitat 
L’externalització del Pla Verd per-

met incrementar la freqüència de 
manteniment de les zones verdes 
més concorregudes i regularitzar-ne 
la periodicitat, alhora que allibera 
parcialment els Serveis Municipals 
d’una càrrega de treball que a partir 

d’ara podran concentrar en la neteja 
viària. 

El contracte també preveu el des-
plegament de mesures sostenibles 
com la substitució de la maquinària 
convencional per una altra d’elèctri-
ca o la plantació de vegetació arbus-
tiva amb baix requeriment hídric. En 
aquest sentit, la UTE Thaler-Integra 
aportarà, com a millores, 3.000 eu-
ros per a la reposició de planta i 
2.000 per a la implantació progres-
siva d’un sistema de telegestió del 
reg que garanteixi un ús racional de 
l’aigua, d’acord amb les condicions 
atmosfèriques. g

La cura del verd urbà, en mans de professionals

El 10 de març van finalitzar els 
treballs de renovació de l’enjardi-
nament de la plaça de les Teixido-
res i les Ordidores, a can Bassols. 
A la part de dalt s’han retirat les 
antigues jardineres de fusta i s’han 
plantat a terra 16 arbres –8 freixes, 
6 alzines i 2 tipuanes– que, a la 
llarga, proporcionaran ombra i re-
duiran la temperatura ambiental. 
Properament s’hi tornaran a repo-
sar els bancs, que s’estan restau-
rant. En els laterals del perímetre 
s’han eliminat els talussos i s’han 
substituït per dues terrasses amb 
460 unitats de planta vivaç, de 32 
espècies. La proposta dels Serveis 

Tècnics ha costat prop de 37.000 
euros i ha estat executada per Pai-
satgisme Melsió.

Campanya de poda. Entre gener 
i febrer, l’empresa Tot Verd va rea-
litzar els treballs d’esporga previs-
tos en el Pla de Poda, que inclou 
un total de 1.300 arbres.

Reposició d’arbrat. Durant el 
mes de març s’ha dut a terme la 
reposició de 58 arbres en els prin-
cipals eixos viaris i camins per a vi-
anants. Es tracta d’espècies adap-
tades a l’amplada de cada vorera 
i molt resistents a la sequera: 16 
aurons, 16 sòfores, 13 tipuanes, 
5 plàtans, 4 xitalpes, 2 troanes i 

2 pruneres de fulla vermella. Els 
treballs, adjudicats a Paisatgis-
me Melsió per 25.537 euros (IVA 
inclòs), comprenen els regs de 
suport del primer any amb aigua 
reaprofitada. El 2022, la taxa de 
supervivència dels 48 exemplars 
plantats va superar el 90%.

Franges perimetrals. Tal com 
fixa la legislació, el manteniment 
de les franges de protecció contra 
el foc es realitza cada dos anys, de 
forma alterna. El 2023 s’actuarà a 
Sant Berger, la Molassa i Gran Vis-
ta, i el 2024 es repassaran les del 
Pi de l’Indià, la Vinya, les Delícies i 
Assumpció-Paradís-Santa Fe. g

La plaça de les Teixidores i les Ordidores estrena enjardinament
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L’1 de febrer va començar a operar 
el nou servei de recollida de residus 
urbans després que el ple de l’Ajunta-
ment del  24 de novembre va aprovar 
per unanimitat l’adjudicació del con-
tracte a favor de l’empresa Prezero.

La concessionària oferirà el servei 
durant tres exercicis naturals (de 2023 
a 2025) per un preu total d’1.507.716 
euros (IVA inclòs), a raó de 502.572 
euros anuals. Arribat el cas, el contrac-
te admetrà una pròrroga de dos anys.

D’acord amb les prescripcions tècni-
ques del concurs, i a criteri dels Serveis 
Tècnics Municipals, l’oferta presentada 
per l’empresa adjudicatària va obtenir 
la valoració màxima, de 100 punts.

El regidor de Serveis Municipals, 
Jordi Casanovas, creu que es notarà 
“un abans i un després” en la qualitat 
del servei, i fa una crida als veïns i ve-
ïnes a erradicar i denunciar els com-
portaments incívics.

Reciclatge en contenidors
Segons les últimes dades de l’Agèn-

cia de Residus de Catalunya (ARC), 
Teià va ser el setè municipi del Mares-
me amb millor percentatge de recolli-
da selectiva el 2021, amb el 62,77%. 
Aquests resultats compleixen els ob-
jectius fixats per la Unió Europea d’as-
solir el 55% de reciclatge per al 2025, 
per la qual cosa l’Ajuntament ha advo-
cat per mantenir el model actual de 
recollida a través d’àrees d’aportació 
amb totes les fraccions (resta, orgàni-
ca, vidre, envasos i paper), en comptes 
de plantejar-se un sistema de recollida 
porta a porta, que n’hauria encarit els 
costos.

Vehicle nou
L’empresa recollirà la brossa amb 

un camió compactador nou, que 
s’incorporarà tan bon punt estigui 
carrossat. D’altra banda, s’instal·laran 

sistemes de fixació en mitja dotzena 
de punts per evitar que els conteni-
dors es desplacin. També es retiraran 
del servei tots els contenidors soter-
rats de càrrega amb ploma i se subs-
tituiran per altres de càrrega posteri-
or, més silenciosos.

Més prestacions
L’aposta pel sistema de conteni-

dors al carrer s’acompanya d’un se-
guit de millores que han de perme-
tre seguir avançant en el triatge en 
origen i reduir al màxim els episodis 
de brutícia i desbordament d’algu-
nes àrees.

• S’amplia la freqüència de buidat-
ge de la majoria de fraccions, d’acord 
amb el calendari següent: 

• A partir d’ara, els contenidors de 
superfície es rentaran amb aigua a 
pressió 16 vegades l’any per fora. Els 
de resta i orgànica es rentaran 16 ve-
gades per dins, i els de paper, vidre 
i envasos, 6. Per la seva part, les bo-
ques dels contenidors soterrats i la 
seva àrea perimetral es netejaran 16 
vegades l’any, i 12 cops els conteni-
dors allotjats al seu interior.

• La recollida domiciliària de tras-
tos vells, mobles, electrodomèstics i 
voluminosos augmenta de dos a qua-
tre cops mensuals. Aquest servei es 
presta cada dimarts, sense cost per 
a la persona usuària. Per sol·licitar-lo, 
cal trucar prèviament al 93 751 00 96.

Bosses de jardineria
El 20 de març es va activar la re-

collida de restes de jardineria per a 
particulars en saques homologades, 
en les quals s’hi pot dipositar gespa, 
pinassa, fulles i brancatge no llenyós. 

Per fer-ne ús, prèviament cal sol-
licitar les bosses de ràfia serigrafa-

des amb el logotip de l’Ajuntament 
–a raó de dues per cada habitatge– a 
les instal·lacions fixes de la deixalleria 
mancomunada amb el carnet d’usuari. 

La recollida porta a porta es farà 
dilluns de 9.30 a 14h i abans cal con-
certar cita trucant al 93 751 00 96. 
Un cop confirmada la data, haureu 
de deixar les bosses al costat de la 
porta de casa i l’empresa les buidarà 
i les deixarà al mateix lloc.

Segons l’ARC, els habitants i jardi-
ners professionals de Teià van pro-
cessar selectivament el 2021 un total 
de 252 tones de restes de jardineria 
a través de la deixalleria, la qual cosa 
representa el 6,6% dels residus ge-
nerats al municipi. En realitat, la pro-
porció de restes vegetals és superi-

or i en molts casos s’està abocant al 
contenidor gris de la fracció resta. 

Amb el nou servei de recollida a 
domicili, l’Ajuntament pretén acon-
seguir tres objectius: 

• Reduir dràsticament els aboca-
ments incontrolats al medi natural.

• Evitar la saturació d’algunes àrees 
de contenidors.

• Millorar els índexs globals de re-
ciclatge, la qual cosa redunda en un 
estalvi dels costos de tractament de 
residus i en un augment dels ingres-
sos municipals pel retorn del cànon 
de deposició que gestiona l’ARC. g

Entra en funcionament el nou servei de recollida de residus

Dilluns Dimarts Dimecres Dijous Divendres Dissabte Diumenge

Resta • • • •*

Orgànica • • •

Paper i cartró • • •

Envasos • • • •

Vidre •

Voluminosos •

Fracció verda •
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La Junta de Govern Local celebrada 
el 12 de gener va aprovar inicialment 
el projecte per instal·lar una planta 
solar fotovoltaica a l’Escola El Cim. 
Es tracta d’un sistema de producció 
d’energia per a l’autoconsum que 
s’ubicarà sobre la coberta del nou 
l’edifici d’educació infantil. Mitjançant 
aquesta actuació, que se suma a les 
realitzades en l’edifici de l’Ajuntament 
i el poliesportiu, el municipi augmen-
ta la seva aposta per l’autosuficiència 
i per reduir la importació d’energia de 
la xarxa a partir de recursos renova-
bles i autogestionables.

La regidora de Medi Ambient, 
Montse Riera, explica que “aques-
tes mesures s’inscriuen en el marc 
de l’Agenda 2030 i els Objectius de 
Desenvolupament Sostenible (ODS) 
de les Nacions Unides per combatre 
el canvi climàtic i els seus efectes”. La 
responsable municipal també desta-
ca el compromís de la Diputació de 
Barcelona, que ha finançat les actua-
cions amb prop de 50.000 euros.

La nova instal·lació trigarà dos mesos 
a entrar en funcionament des del mo-
ment que s’iniciïn els treballs. En total 
s’hi col·locaran 75 panells solars, amb 
una potència pic de 29.250 kWp i una 
producció anual prevista de 40.181 
quilowatts hora (kWh). A grans trets, es 
calcula que la instal·lació serà exceden-
tària; és a dir, que cobrirà la demanda 
de l’equipament durant tot l’any i gene-
rarà cada mes un excedent energètic 
que serà injectat a la xarxa general.

La instal·lació comptarà amb un sis-
tema de monitoratge via Internet que 
enregistrarà les dades dels inversors 
i que disposarà d’un port connec-
tat a un servidor per supervisar-ne 
el funcionament per control remot. 
Aquest dispositiu també garantirà en 
temps real que la instal·lació funcioni 
en règim d’autoconsum i en limitarà 
la potència en cas que la producció 
sigui superior al consum de l’edifici.

El pressupost d’aquesta actuació 
és de 47.412 euros (IVA inclòs). L’im-
port inclou el transport, muntatge i 
posada en funcionament de la instal-
lació, la seva legalització davant del 
Departament d’Empresa, la monito-
rització de la producció via Internet, 
les tasques de conservació del pri-
mer any, així com la redacció d’un 
pla de manteniment.

L’octubre de 2019, l’Ajuntament 
va ampliar la bonificació per a la 
instal·lació de sistemes particulars 
d’aprofitament tèrmic o elèctric, 
passant del 25% de la quota ínte-
gra de l’Impost de Béns Immobles 
(IBI) al 50%. En la mateixa sessió, 
el ple municipal va incrementar de 
2 a 3 el nombre d’exercicis bonifi-
cats, a comptar des de la data de 
finalització de les obres.

Amb aquests incentius, l’Ajun-
tament pretenia afavorir l’exten-
sió de les energies renovables 
entre els habitatges ja construïts 
que no estan obligats per la nor-
mativa urbanística. Des de llavors, 
el número de sol·licituds no ha 
parat de crèixer. Aquesta tendèn-
cia s’ha aguditzat pel creixement 
de la consciència ambiental i per 
l’encariment del preu de l’electri-

citat, fins al punt que en aquests 
moments hi havia 81 expedients 
pendents d’informar.

Davant de l’increment de sol-
licituds, la Junta de Govern Local 
celebrada el 22 de desembre va 
aprovar la simplificació del tràmit. 
Des de llavors, les peticions tenen 
la consideració de comunicació 
prèvia a l’administració d’acord 
amb l’article 9 bis del Text Refós 
de la Llei d’Urbanisme de Cata-
lunya, la qual cosa permet dur a 
terme la instal·lació sense haver 
d’obtenir cap llicència municipal 
en el termini màxim de sis mesos.

Tanmateix, els sol·licitants han 
d’aportar determinada documen-
tació i complir un seguit de crite-
ris i condicionants fixats pels Ser-
veis Tècnics Municipals, així com 
la normativa sectorial. g

Simplifiquen el tràmit per instal·lar plaques particulars

La tercera planta solar pública, a l’Escola El Cim
La primera, a l’Ajuntament
La primera planta solar de titularitat 

municipal es va instal·lar l’any passat al 
terrat de l’Ajuntament, amb un cost de 
20.998 euros (IVA inclòs). En aquest 
cas, el nombre de mòduls ascendeix 
a 18, amb una potència pic de 6.120 
kWp i una generació fotovoltaica esti-
mada de 9.168 kWh anuals. 

La segona, al poliesportiu
La segona instal·lació es va fer a la 

coberta del pavelló poliesportiu. Es 

tracta d’un camp de plaques format 
per 43 unitats amb una potència pic 
de 15.910 kWp i un rendiment anu-
al previst de 25.423 kWh. D’aquesta 
producció, es considera que 25.093 
kWh seran autoconsumits direc-
tament pel poliesportiu i que 330 
kWh seran injectats a la xarxa en 
forma d’excedents. La planta solar 
també està equipada amb un sis-
tema de control remot i el seu cost 
total, claus en mà, va ser de 30.481 
euros. g
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El ple municipal celebrat el 26 de 
gener va aprovar inicialment el Pla 
Local de Joventut (PLJ) de Teià 2023 
– 2026, a proposta de la Regidoria 
de Cicles de Vida. El document porta 
associat el títol Preparem Teià per als 
joves de 2030 i és un pla estratègic 
que dibuixa un full de ruta que hau-
ria de permetre el desenvolupament 
integral dels joves de la població, en 
diversos àmbits.

L’objectiu del PLJ és adequar a les 
necessitats i les demandes del joves 
les polítiques locals mitjançant la 
prestació de serveis públics i la pro-
moció d’actuacions específiques.

Dificultats i endarreriment
La regidora de Cicles de Vida, Èri-

ca Busto, va explicar que el PLJ arri-
ba dos anys més tard del previst. La 
redacció va començar el 2019, però 
els treballs van quedar estroncats 
per la pandèmia. “Vam haver de bus-
car com seguir contactant amb els 
joves a través d’una pantalla, cosa 
que va tenir un impacte emocional 
del qual encara en paguem les con-
seqüències”, va admetre. La represa 
tampoc no va ser fàcil, ja que va co-
incidir amb dues baixes mèdiques 
consecutives del tècnic de Joventut. 
Tot plegat va obligar a contractar un 
consultor extern, que és qui ha tan-
cat el document.

En aquest context, l’Ajuntament va 
sol·licitar una pròrroga a la Direcció 
General de Joventut, que va condicio-

nar l’atorgament d’un ajut econòmic a 
la ratificació del ple. Aquesta subven-
ció s’afegeix als recursos atorgats per 
l’Oficina del Pla Jove de la Diputació.

Per a Busto, “el PLJ  recull tots els 
punts que ens han reclamat els joves, 
però el proper equip de govern po-
drà modificar-lo i posar l’accent en 
les accions que vulgui, si ho conside-
ra oportú”.

Nova realitat
El PLJ 2023-2026 substitueix l’an-

terior, de 2017 a 2020, i s’adreça als 
1.619 nois i noies de 12 a 34 anys que 
viuen al poble i que representen una 
quarta part de la ciutadania. La di-
agnosi repassa aspectes relacionats 
amb l’educació formal, no formal i in-
formal; la salut emocional i els hàbits 
de consum; la sexualitat; l’ocupació 
i l’atur; l’oci; la mobilitat i la sosteni-
bilitat; l’espai públic; la participació i 
l’associacionisme, i l’habitatge.

Reptes de futur
S’hi detecten, en termes generals, 

tres prioritats d’actuació: una, la ne-
cessitat de millorar les possibilitats 
d’emancipació dels joves; dues, la 
voluntat de promoure polítiques de 
participació que contribueixin a in-
tegrar els joves en les dinàmiques 
socials, culturals i econòmiques del 
municipi, i tres, l’irrupció de noves 
necessitats vinculades amb el treball 
socioeducatiu, l’acompanyament en 
els processos d’aprenentatge i l’aten-

ció emocional.
Tenint en compte la dimensió del 

municipi, es valora com a recursos 
humans mínims necessaris per a un 
correcte desenvolupament a mitjà 
termini el pas a jornada completa dels 
dos professionals actuals: un tècnic i 
un dinamitzador. També es considera 
que cal doblar els recursos econò-
mics destinats anualment a Joventut 
en un període d’entre 4 i 8 anys.

Punts forts i punts febles
Com a aspectes positius cal consig-

nar l’habitatge dotacional dels pisos 
dels mestres, la futura pista d’skate, la 
consolidació del Casal de Joves com 
a referència juvenil, l’existència del 
projecte Corresponsals com a canal 
d’interlocució i el bon funcionament 
de les dinàmiques participatives.

Com a punts negatius destaquen 
la dificultat de treballar amb conti-
nuïtat amb els joves de més de 17 
anys, l’absència de centres d’interès 
al municipi per satisfer inquietuds 
lúdiques i culturals i l’estat encara 
embrionari del treball transversal 
amb altres àrees municipals. A més, 
l’impacte de la Covid-19 ha suposat 
un tall efectiu en bona part de les di-
nàmiques generades.

Per últim, s’observen projectes amb 
gran potencial de futur, però que re-
quereixen un increment de la inten-
sitat amb què es desenvolupen per 
assegurar-ne els fruits. Es tracta, per 
exemple, del projecte Podcast Teià o 

Aproven el Pla Local de Joventut, amb la mirada posada al 2030

Després d’un mes de reformes, el 
22 de març va reobrir el Casal de Jo-
ves amb una nova imatge. Les parets 
exteriors han estat decorades amb 
grafitis realitzats pel col·lectiu Dirty 
Hands. El disseny ha estat triat pels 
nois i noies que fan de Corresponsals 
a partir de diferents propostes prèvi-
es. A l’interior del local s’ha renovat 
la saleta d’estar i l’aula d’estudi –que 
aviat tornarà a ser un espai de treball 
tutoritzat– i la zona de jocs s’ha equi-
pat un billar americà i un futbolí, que 
s’afegeixen a la diana de dards.

Plans de futur
El programa d’actuació 2.2.1. del 

PLJ estableix que el Casal “s’orga-
nitzarà per a una quàdruple funció: 
seu del Servei d’Informació Juvenil, 
lloc de trobada i activitat per a ado-
lescents, indret de trobada periòdi-
ca per a joves majors de 17 anys i 
espai d’estudi i treball en grup”. Per 
la seva part, el programa 4.2.3. pre-
veu també posar-hi en marxa una 
consulta jove sobre salut. L’equi-
pament és obert cada dimecres, 
dijous i divendres de 17 a 20h. g

El Casal de Joves es renova per dins i per fora
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la promoció de pressupostos partici-
patius centrats en l’àmbit juvenil.

Les opinions dels joves
Els joves valoren positivament Teià 

en la mesura que hi ha un entorn ama-
ble de convivència i les condicions de 
vida són bones. Molt majoritàriament, 
però, consideren que és un municipi 
amb escassa oferta d’activitat, oci i ser-
veis adreçada específicament als joves: 
“Sortir de casa a partir de certa hora del 
vespre implica trobar carrers buits”.

Això fa que, mentre es cursa l’ESO, 
Teià sigui un espai adequat per man-
tenir la relació grupal pròpia dels 
adolescents, però més enllà d’aques-
ta edat el municipi perd interès. En 
general, troben natural cursar Batxi-
llerat o cicles formatius en altres po-
blacions més grans, però hi troben 
a faltar espais relacionals, com bars, 
places o llocs de trobada.

A grans trets, destaquen com a “in-
teressants” algunes de les activitats i 
concerts que es realitzen durant l’estiu, 
“però són molt puntuals i no tenen con-
tinuïtat”. Per tal de consolidar-les, hauri-
en de tenir continuïtat els caps de set-
mana i en períodes de vacances. També 
opinen que caldria idear alguna iniciati-
va o programació que tingués capacitat 
d’atraure joves d’altres municipis.

A més de l’Institut com a espai de 
comunicació, consideren que el Casal 
de Joves és adequat per a adolescents. 
Però troben a faltar un espai autogesti-
onat per a majors de 17 o 18 anys que 
actués com a revulsiu per programar 
tornejos esportius, festes temàtiques o 
actuacions escèniques.

En l’àmbit de la mobilitat, demanen 
més autobusos a Barcelona, en espe-
cial els caps de setmana i les hores 
punta, i també amb l’estació de tren. 
I pel que fa a habitatge, la majoria as-
segura que marxarà de Teià quan s’in-
dependitzi perquè no hi ha habitatge 
a preus assequibles.

Les claus del nou Pla
Per respondre a aquests reptes, el 

PLJ basa les seves propostes en sis 
premisses: una, “continuïtat i mirada 
llarga” a l’hora de plantejar objectius i 
d’incrementar els recursos necessaris 
“a un ritme assumible”; dues, “serveis 
i periodicitat” perquè tots els joves de 
12 a 34 anys tinguin una referència físi-
ca, un horari, uns canals de comunica-
ció i unes persones a les quals acudir; 

tres, “un model participatiu senzill i di-
recte” que vagi més enllà del Casal i de 
l’Institut; quatre, “una xarxa d’espais de 
referència” que incorpori la Biblioteca, 
l’Institut, La Unió, els equipaments es-
portius, l’skate park i les places i parcs; 
cinc, trobar “un atractiu” que conver-
teixi Teià en un poble singular o dife-
rent des del punt vista dels interessos 
juvenils, i sis, “avançar en el camí de la 
cooperació” i el treball transversal en-
tre les diverses àrees de l’Ajuntament 
en benefici del jovent.

A cadascun d’aquests objectius ge-
nerals li correspon un eix d’actuació, 
que es desglossen en quinze progra-
mes i un total de 44 accions concretes.

Debat polític
El PLJ es va aprovar per unanimi-

tat, però els grups de l’oposició van 
exposar algunes reserves. Tant JxCat 
com Cs van anunciar que hi presen-
tarien esmenes durant el termini 
d’exposició pública. Francesc Ribas, 
de JxCat, va assegurar que “hi ha 
moltes mancances si volem que els 
joves arrelin al poble, sobretot en 
l’etapa post-educació obligatòria” 
i va sostenir que el pressupost de 
la regidoria s’hauria d’incrementar: 
“Defenso a capa i espasa que el tèc-
nic hauria de tenir jornada completa 
i que fa falta un altre perfil, tècnic o 
dinamitzador”, va dir. g

La Junta de Govern Local de 
l’11 de febrer va aprovar inicial-
ment el projecte tècnic d’execució 
d’un skate park a can Llaurador. La 
pista tindrà una superfície de 470 
m2 i se situarà al final de l’aparca-
ment de sorra que hi ha sota de la 
Biblioteca.

L’obra té un pressupost de 
104.338 euros (IVA inclòs), que 
s’afegeixen als 8.167 que ha costat 
la redacció del projecte, i un termi-
ni d’execució de dos mesos des de 
la data d’adjudicació dels treballs. 

La instal·lació inclourà diver-
sos elements, com un volcà, una 
piràmide, una espina, una corba, 
un rainbow i diverses extensions. 
Amb aquesta actuació es pretén 
integrar les diferents modalitats 
d’esport s urbansque poden in-
teractuar en un espai d’aquestes 
característiques (skate, patins, bi-
cicletes, patinets...), amb diferents 
zones d’aprenentatge i de nivell 
tècnic. D’acord amb el PLJ, la pro-

posta pretén ser prou atractiva i 
inclusiva alhora per tal de generar 
un nou punt de trobada i activitat 
per als joves que comparteixen 
aquesta afició.

Compromís de 2019
El Pla d’Actuació Municipal 

(PAM) per al mandat 2019-2023 
previa “planificar l’adequació del 
parc de can Llaurador”, incloent-hi 
l’skate park. El PAM vinculava 
aquest objectiu a l’obtenció d’una 
subvenció del Pla Únic d’Obres i 
Serveis de Catalunya (PUOSC) de 
la Generalitat. 

El novembre de 2019, l’Ajun-
tament va trametre el projecte 
d’arranjament de l’àmbit sud del 
parc de can Llaurador a la convo-
catòria del PUOSC per al període 
2020-2024, amb una reformulació 
posterior i el 9 de juliol de 2022 
la Generalitat va emetre una pro-
posta de resolució provisional de 
subvenció de 101.781 euros. g

S’aprova el projecte d’skate park a can Llaurador
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Tal com estableix el Reglament 
de Participació Ciutadana, l’equip 
de govern va convocar el 15 de 
desembre una audiència pública a 
La Unió per informar del projecte 
de comptes públics per a l’exercici 
2023 abans de sotmetre’ls a l’apro-
vació del ple. Arribat el moment, la 
proposta va comptar amb el vot fa-
vorable d’ERC-Compromís amb Teià, 
l’abstenció de Jxcat i PSC, i el vot en 
contra de GT i Cs.

El regidor d’Hisenda, Yago Al-
bert, va explicar que es tracta d’un 
“pressupost d’ajustos” equilibrat en 
9.238.060 euros.

Ingressos
Les arques públiques es nodreixen 

de tres fonts d’ingressos.
Pel cobrament de taxes i impostos 

directes s’espera ingressar 3.997.000 
euros. Segons Albert, l’import és 
“una mica inferior a 2022 perquè 
hem estat prudents a l’hora de pre-
veure la liquidació de plusvàlues, ja 
que la nova fórmula de càlcul fixada 
per l’Estat disminueix la recaptació”.

L’Impost de Béns Immobles (IBI)
segueix congelat, de manera que la 
previsió és la mateixa de l’any anteri-
or: “Hi haurà un petit increment per 
la construcció de nous habitatges” 
que quedarà compensada per les 
bonificacions als domicilis que instal-
laran plaques solars.

Els ingressos de l’Impost de Cons-
truccions, Instal·lacions i Obres 
(ICIO) disminuiran de 455.000 eu-
ros a 420.000. Aquesta xifra és una 
estimació basada en un informe dels 
Serveis Tècnics i representa el 60% 
de la cartera real de projectes.

La segona partida d’ingressos són 
les transferències corrents d’altres ad-
ministracions, que creixen un 14% res-
pecte de 2022. “L’assignació de l’Estat 
puja perquè ha crescut l’activitat eco-
nòmica en general i, amb ella, també 
ho ha fet la recaptació d’impostos”.

Despeses
La partida transversal que més 

creix, en més de 150.000 euros, és la 
de recursos humans. Per dos motius. 
Per un costat, “l’increment salarial del 
2,5% marcat pel Ministeri, que afecta 

tots els treballadors de la funció pú-
blica”. I per una altra banda, el procés 
d’estabilització de llocs de treball, en 
el qual s’insereix “la funcionarització 
d’algunes places de Serveis Socials i 
d’Intervenció, i l’equiparació de tots 
els auxiliars administratius” de la 
plantilla municipal.

Pel que fa a personal, Segure-
tat Ciutadana, amb 770.132 euros; 
Manteniment, amb 485.629; Serveis 
Generals, amb 483.635, i Serveis 
Econòmics, amb 444.221, són les 
àrees amb més massa salarial.

La Regidoria de Serveis Municipals 
es dotarà amb 2,6 milions d’euros 

per fer front a la signatura dels nous 
contractes relacionats amb els ser-
veis de recollida de residus, conser-
vació de zones verdes i enllumenat.

També creixen els recursos desti-
nats a Serveis Socials, que passen de 
123.000 euros el 2022 a 192.000 el 
2023. “Aquest càlcul ha estat justifi-
cat pels tècnics de l’àrea per l’aug-
ment de la vulnerabilitat social, el 
creixement del Servei d’Atenció Do-
miciliària (SAD), la figura de la psi-
copedagoga i l’increment del servei 
de transport sanitari, i no és negocia-
ble”, va assegurar el regidor.

Principals inversions

Més de 9 milions de pressupost per al 2023

L’Ajuntament ha comunicat a 
través de les xarxes socials i per 
correu electrònic a diversos es-
tabliments que des del passat 
desembre és té constància d’una 
estafa telefònica que consisteix a 
fer-se passar per treballadors mu-
nicipals del Servei de Recaptació. 
Els delinqüents suplanten els seus 
noms de pila per reclamar el pa-
gament de suposats tributs, com 
la taxa de recollida de la brossa, 
mitjançant transferència bancària 
o targeta de crèdit. 

Encara que el particular o el 
comerç no tinguin cap deute, els 
estafadors utilitzen l’excusa que 
el rebut ha estat retornat pel banc 

o bé que l’Ajuntament ha canviat 
de compte bancari. Tot això és 
fals, per la qual cosa cal estar-ne a 
l’aguait i denunciar qualsevol tru-
cada sospitosa a la Policia Local o 
als Mossos d’Esquadra. g

Alerten d’una estafa sobre tributs locals

Serveis de Manteniment 1.889.322,50€

Inversions 1.561.300,95€

Seguretat Ciutadana 867.813,74€

Serveis Generals 867.807,65€

Cultura i Esport 828.539,87€

Gestió de Residus 656.884,22€

Urbanisme i Mobilitat 613.978,68€

Serveis Econòmics 602.656,48€

Serveis a les Persones i Sanitat 431.731,98€

Educació 345.804,81€

Medi Ambient 312.200,06€

Promoció Econòmica, Ocupació i Participació 138.734,67€

Cicle de Vida, Igualtat i Drets Civils 121.302,73€

Total 9.238.060,34€
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Les inversions previstes ascendeixen 
a 1.561.300 euros. Algunes seran as-
sumides amb recursos propis, com les 
actuacions de millora de la via pública 
(432.000 euros) i altres actuacions de-
rivades del Pla de Mobilitat (50.000), la 
nova comissaria (247.000), les millores 
a l’Escola El Cim (70.000), l’adequació 
de la cantina de la piscina (60.000) o 
la nova convocatòria de pressupostos 
participatius (50.000).

A més, el 2023 es duran a terme les 
obres del nou magatzem dels Serveis 
Municipals a l’antiga planta de com-
postatge de l’Agència Catalana de l’Ai-
gua (ACA). Aquest projecte serà finan-
çat al marge del pressupost mitjançant 
la dotació disponible d’uns 320.000 
euros procedents del proindivís de-
rivat de la instal·lació a Teià del Mer-
cadona. Aquesta actuació permetrà, 
a mig termini, alliberar els dos espais 
que ocupen els Serveis de Manteni-
ment actualment: el magatzem muni-
cipal del torrent de les Monges i la nau 
de lloguer de la Bòvila.

Deute i romanent
Albert va destacar el bon estat de 

les finances municipals: “hem consig-
nat 60.000 euros per a amortitzacions 
de préstecs, que és una xifra ridícu-
la, ja que el deute municipal és del 
3,89% sobre els ingressos ordinaris”.

Com en els darrers anys, l’Ajunta-
ment tornarà a fer ús del crèdit de 
175.000 euros concedit per la Dipu-
tació. Aquest préstec –a retornar en 
10 anys a interès zero– permet agi-
litar la licitació d’obres abans no es 
pugui incorporar el romanent de tre-
soreria de l’exercici anterior.

El titular d’Hisenda va pronosticar 
més superàvit per a 2023 perquè el 
2022 no es van poder realitzar totes 
les inversions. Tanmateix i per si de 
cas, s’ha previst “l’eventual sol·licitud” 
d’un préstec bancari d’1.204.430 eu-
ros, amb l’esperança que no calgui 
fer-ne ús gràcies “als més 2 milions de 
romanent, que ens permet capacitat 
d’endeutament”.

Memòria d’Alcaldia
L’alcalde, Andreu Bosch, va destacar 

“l’esforç per assolir un endeutament 
absolutament estructural i unes finan-

ces municipals sanejades i amb capa-
citat inversora”. Bosch es va referir a 
les afectacions socioeconòmiques de 
la postpandèmia i la inflació viscuda 
el 2022, i va prometre que “el Govern 
actuarà amb seny per no condicionar 
el consistori que resultarà de les elec-
cions de maig de 2023. Amb els pro-
jectes executius de les principals inver-
sions redactats i aprovats, el Govern 
entrant podrà calendaritzar-ne, si ho 
creu oportú, la licitació i execució, amb 
tota la tramitació i finançament a punt”.

Crítiques de l’oposició
Per al portaveu de JxCat, Francesc 

Ribas, “s’han deixat les inversions 
més llamineres i de més rèdit elec-
toral per al final. Ho entenem, però 
no ho compartim”, va criticar. “Hi ha 
coses que ens agraden, com l’aug-
ment de la despesa de Cultura o de 
Serveis Socials” i va dissentir “d’un 
model de poble que aposta per 
obrir una nova superfície comercial” 
al Blanqueig en comptes de facilitar 
la instal·lació de negocis locals. Per 
finalitzar, JxCat va demanar l’amplia-
ció de l’Escola Bressol Municipal per 

atendre la demanda de places. 
La regidora de GT, Núria Andinyac, 

va parlar de “pressupost continuista” i 
va criticar que es torni a situar per so-
bre dels 9 milions “quan fa dos anys 
tots conveníem que els números reals 
haurien d’estar al voltant dels 7 mili-
ons”. Andinyac va qüestionar que es 
dediquin “menys diners” que el 2022 
a Promoció Econòmica perquè “els 
locals que baixen les persianes ja no 
les tornen a obrir”, i es va preguntar si 
els recursos del SAD seran suficients: 
“La població va envellint i sorgeixen 
noves necessitats”. 

El representant de Cs, David Basi, 
va estimar que “el pressupost no 
atén les necessitats de seguretat 
ciutadana amb les oportunitats que 
ofereixen les noves tecnologies” i va 
considerar insuficients els recursos 
destinats a la reposició de paviments 
i voreres. Per la seva part, el regidor 
del PSC, Joaquim Roca, va “posar en 
valor la feina feta”, però va lamentar 
que “no s’ha deixat cap opció a parti-
cipar. Això no és el govern d’Espanya 
ni la Generalitat. Som veïns i ens hau-
ria agradat poder-hi incidir”. g

A les eleccions de 2019, Gemma 
Rosell i David Basi van ser elegits en 
les llistes de JxCat i Cs, respectiva-
ment. Per voluntat pròpia, tots dos 
han abandonat els seus partits i han 
adquirit la condició de regidors no 
adscrits fins a completar el mandat. 
En els comicis locals del 28 de maig, 
Rosell serà la cap de llista de GT i Basi 
encapçalarà la candidatura del PP. 

La desvinculació de Rosell es va 
fer efectiva en el ple del 26 de ge-
ner, i la de Basi, en el del 16 de març. 
Tots dos van meditar llargament la 
decisió, contrariats pel capteniment 
de les seves formacions. Rosell va 
al·ludir a “alguns esdeveniments 
succeïts darrerament en el grup 
municipal” i a la sortida de JxCat 
del Govern de la Generalitat, men-
tre Basi considera que “Cs havia de 
canviar de lideratges” i “defensar un 
programa de centre liberal”. g

Rosell i Basi acaben el mandat com a regidors no adscrits
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De l’1 al 25 de març, Teià es va om-
plir d’activitats a l’entorn del Dia In-
ternacional de les Dones.

Bancs feministes
El 3 de març es van pintar de color 

violeta els dos bancs que hi ha a la 
plaça de l’1 d’Octubre, al costat de 
la marquesina de bus, i el dia 6 s’hi 
van escriure els lemes que les parti-
cipants en la calçotada de dones van 
escollir: Soc i seré allò que jo vulgui 
ser i Si ens aturem, el món no funci-
ona. 

Exposicions i tallers
Durant tot el mes, la Biblioteca 

Municipal can Llaurador va acollir 
l’exposició d’il·lustracions Un món de 
dona, de Zina López, que també va 
oferir una sessió de L’hora del conte i 
un taller vivencial per a dones. Per la 
seva part, la ceramista Rut Oliver va 
inaugurar la mostra Presències a La 
Unió, que va incloure un taller d’art 
col·lectiu obert a tothom.

Defensa personal i calçotada
El dia 4, els instructors Joan Carles 

Sànchez, Francesc Jurado i Piedad 
Quintana van repetir l’èxit del 25-N 
amb un nou taller de defensa perso-
nal per a dones majors de 14 anys. A 
continuació es va celebrar al parc de 
can Godó la tradicional calçotada, 

seguida de la lectura del manifest 
de Dones 21 i d’un petit homenat-
ge a Teresa Casals com a impulsora 
d’aquest esdeveniment, fa més de 
30 anys. La jornada es va cloure amb 
un bingo musical.

Vermut i teatre
L’endemà diumenge va tenir lloc 

el Vermut musical d’autores que 
cada any impulsen els nois i noies 
que fan de Corresponsals del Casal 
de Joves, amb les actuacions d’Etna 
Curià, Nora Riera, Lluna Rodríguez, 
Anna Puiggermanal, Karin Chek, 
Marina Malagrida i Lluna Cava, i una 

flashmob coordinada per Marta Ser-
ra de la cançó Ay mamá.

A la tarda, l’activitat es va traslladar 
al teatre de La Palma per donar inici 
a l’espectacle multidisciplinar Amb 
nom de dona. El muntatge, amb guió 
i direcció de Naïma Busquets, com-
binava diferents gèneres (monòleg, 
dansa, cant coral i l’obra de teatre 
Operació Bikini) a càrrec de Laia 
Benjumea, Maria Domènech, Sígrid 
Guasch, Carme Julià i Tània Serra.

Dia de les Dones
El 8 de març, el Club de Patinatge 

va fer una exhibició a la pista de bàs-
quet de l’Agrupació Esportiva Teià i 
la Regidoria d’Esports va organitzar 
una sessió oberta de zumba. Tot 
seguit, l’escriptora i historiadora As-
sumpta Montellà –autora del llibre 
El silenci dels telers– va pronunciar a 
La Unió la conferència titulada El fil 
de la vida. Les dones del tèxtil, que 
va comptar amb la intervenció d’an-
tigues treballadores teianenques. La 
sessió, organitzada per Dones 21, va 
culminar amb la presentació del mu-
ral fotogràfic Dones referents.

El programa del 8-M va finalitzar el 
dia 17 amb un cinefòrum al voltant 
de la pel·lícula Retrat d’una dona en 
flames dinamitzat per la historiadora 
de l’art i especialista en gènere Laia 
Mestre. g

Les activitats culturals i reivindicatives desborden el 8-M

Coincidint amb el 8-M, la Regido-
ria d’Igualtat i Promoció Econòmi-
ca va engegar la campanya Dones 
emprenedores. 

La iniciativa ha estat impulsada 
per les regidories d’Igualtat i Pro-
moció Econòmica, que coordina 
Nico Widmer. La seva responsable 
explica que “les quinze professio-
nals que hi apareixen són perru-
queres, botigueres, ferreres, agents 
immobiliaris, logopedes, restaura-
dores, perfumistes o veterinàries, 
i representen una petita part del 
gran nombre d’emprenedores que 
han trobat al poble l’ecosistema 
ideal per tirar endavant els seus 
projectes”. 

Les sessions fotogràfiques, a càr-
rec de Marc Ubach, van donar lloc a 
un seguit de creativitats a les xarxes 
socials que han despertat l’interès 
d’altres emprenedores per parti-
cipar en futures iniciatives. De fet, 
Widmer detalla que “l’objectiu final 
és la creació d’una associació on to-
tes hi tinguin cabuda i on trobin un 
espai per intercanviar experiències 
i créixer juntes”.

En l’àmbit cultural, el mes de març 
va tenir altres dones com a prota-
gonistes: Pepita Castellví i Maria 
Antònia Grau (convidades del Racó 
Poètic de la Biblioteca) i Neus Cus-
có (autora del llibre La cuina de la 
Neus). g

Les dones, protagonistes
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El 7 de març, els organitzadors 
del Maridatge dels Sentits i del 
Concurs Internacional de Perfume-
ria Mouillette d’Argent de Teià van 
presentar els cartells que serviran 
per anunciar cadascun dels esde-
veniments. Del 3 al 7 de maig, Teià 
acollirà la sisena edició del festival 
del perfum, les flors i la gastronomia, 
mentre que el lliurament de premis 
del Concurs Internacional de Perfu-
meria se celebrarà el dia 6.

Equip guanyador
La imatge gràfica ha estat seleccio-

nada d’entre tots els projectes finalis-
tes de les escoles d’Art i Disseny de 
Catalunya que han pres part en el pro-
grama Talent Creatiu i Empresa que 
impulsa el Servei d’Ordenació dels 
Ensenyaments de Règim Especial del 
Departament d’Educació. Ainea Per-
fums i l’Ajuntament de Teià participen 
des de fa quatre anys en aquesta ini-
ciativa formativa que fomenta el con-
tacte i l’intercanvi de coneixements 

entre l’alumnat d’aquestes disciplines 
i el món de l’empresa i les institucions.

Enguany s’hi han presentat una 
vintena de propostes procedents de 
cinc centres acadèmics: l’Institut de 
Formació Professional Antoni Algue-
ró de Sant Just Desvern, l’Escola d’Art 
Pau Gargallo de Badalona, l’Escola 
d’Art i Disseny de Reus, l’Escola d’Art 
i Disseny de Rubí, i l’Escola d’Art i Su-
perior de Disseny Ondara de Tàrrega.

Després de valorar cadascun dels 
treballs, el jurat de la convocatò-
ria  s’ha decantat per la proposta 
formulada conjuntament per Pol 
Blanquer, Ariadna Lloria i Tatiana 
Sánchez. Els tres alumnes de l’IFP 
Antoni Algueró rebran el premi i el 
reconeixement del jurat i dels res-
ponsables d’Educació de la Gene-
ralitat en un acte públic que tindrà 
lloc a Teià el proper 2 de maig. g

El Concurs Internacional de Perfu-
meria Mouillette d’Argent de Teià ha 
donat a conèixer el nom dels autors 
de les dotze composicions olfactives 
que han estat seleccionades per a la 
fase final. Els resultats es faran pú-
blics el 6 de maig en una gala oberta 
a tothom que se celebrarà als jardins 
de Ca l’Antiga, en el marc de la sise-
na edició del Maridatge dels Sentits.

Enguany, el concurs estrena imat-
ge corporativa, pàgina web i compte 
d’Instagram gràcies a la incorporació 
de l’agència de disseny Noreste a 
l’organització del certamen, al costat 
de l’Ajuntament de Teià, Ainea Per-
fums i el Beauty Cluster. El logotip és 
una flor feta de mouillettes en què 
cadascun dels pètals és una d’aques-
tes tires de paper que es dobleguen 
perquè l’essència que les impregna 
no entri en contacte amb cap super-
fície.

Nombre i procedència
Per decisió del jurat, enguany totes 

les fragàncies participants han de 
contenir bergamota com a home-
natge a qui va presidir-lo fins ara, el 
mestre perfumista Rossend Mateu, 
que n’era un apassionat.

Tal com fixaven les bases de la con-
vocatòria, el 20 de gener va acabar 
el termini per presentar-s’hi. En total 
s’han rebut 93 mostres procedents 
de 26 països. 

Premi Rossend Mateu
El concurs concedeix tres guar-

dons: dos d’atorgats pel jurat –pre-
mi al millor perfum de categoria 
general i premi al millor perfum de 
categoria freelance– i un altre que 
és escollit pel públic. Entre el 10 
d’abril i el 5 de maig, les dotze fra-
gàncies es podran ensumar i votar 
a La Unió.

Com a novetat, a partir d’ara el 
premi absolut del jurat rebrà el nom 
de Rossend Mateu i comptarà amb 
una dotació econòmica de 2.500 
euros aportada per la marca de per-
fumeria que va fundar i que en l’ac-
tualitat dirigeix el seu fill Joan. g

Presenten els cartells del Maridatge dels Sentits
i del concurs de perfumeria

Dotze finalistes als premis Mouillette d’Argent
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El passat 12 de desembre de 2022 
es van iniciar els treballs anuals de 
conservació, restauració i adequació 
per a la visita pública del Parc Ar-
queològic Cella Vinaria de Vallmora, 
d’acord amb les directrius establer-
tes en el projecte bàsic i d’execució 
redactat per l’Ajuntament de Teià per 
a l’any 2022. Les actuacions previstes 
comprenen dos fases, segons la seva 
ubicació dins el jaciment.

Fase A
Les actuacions en la terrassa su-

perior del conjunt monumental han 
consistit, bàsicament, en el mante-
niment de les diferents estructures 
arqueològiques museïtzades, inclo-
ent-hi petites intervencions de con-
solidació dels murs, la neteja d’her-
bes dels enterraments tardoantics i 
el sanejament i consolidació puntual 
de la resta d’elements.

Bona part de la feina s’ha centrat en 
el gran lacus superior d’opus signi-
num –un dipòsit de planta rectangu-
lar al qual hi anava a parar el most del 

raïm premsat al torcularium– per tal de 
restaurar-ne els revestiments afectats 
per les humitats derivades de la capil-
laritat i de la pluja, quan ve ventada. 
En concret, s’ha aplicat una resina 
pont i un morter de recobriment da-
munt de l’encofrat de calç hidràulica, 
i s’ha fet una integració cromàtica de 
superfícies amb pigments naturals.

Fase B
D’acord amb el Pla Director, el Pro-

jecte Museològic Cella Vinaria i el pro-
jecte específic executiu de museïtzació 
del camp central de dolia a cel obert, 
en la terrassa intermèdia s’ha instal·lat 
una “passera central” elevada constru-
ïda amb xapa d’acer i barana de vidre. 
Es tracta d’un mirador d’11,7 metres 
de longitud i 2,15 metres d’amplada 
amb vistes als camps de dolia –les àre-
es d’emmagatzematge del vi, en grans 
recipients de terrissa semisoterrats– 
situats ambdós costats: l’inferior, del 
segle I dC, I el superior, del segle II dC.

Aquesta actuació es consideren fo-
namental per millorar l’accessibilitat, 

així com la comprensió i la qualitat 
expositiva del jaciment.

Finançament públic
El termini previst d’execució és 

d’un mes i mig. Les obres, valorades 
en 23.000 euros, compten amb el 
suport econòmic del Departament 
de Cultura de la Generalitat de Ca-
talunya, mitjançant una línia de sub-
vencions específica de 17.000 euros, 
així com amb 6.000 euros de recur-
sos propis que l’Ajuntament de Teià 
destina cada any al manteniment del 
jaciment, d’acord amb el Pla de Con-
servació aprovat el 2015.

A més, la Diputació de Barcelona 
hi aportarà 45.000 euros més per 
fabricar i poder museïtzar al llarg 
de 2023 les rèpliques dels dolia del 
camp inferior. Així mateix, es compta 
amb els fons del Projecte de Recer-
ca Quadriennal 2022-2025 atorgats 
pel Departament de Cultura a la Uni-
versitat de Barcelona; una inversió 
indirecta que donarà continuïtat a la 
recerca i les excavacions.  g

Teià formarà part d’Arqueoxarxa

El jaciment de Vallmora s’integrarà aviat en la xarxa de museus i jaci-
ments Arqueoxarxa i en la ruta de la romanitat que impulsa el Museu 
d’Arqueologia de Catalunya mitjançant la signatura d’un conveni de col-
laboració entre aquesta institució i l’Ajuntament de Teià. Aquesta és la vo-
luntat dels seus representants, que s’han vist dos cops per parlar-ne.

El 27 d’octubre, el director del Museu, Jusèp Boya, i la seva responsable de 
difusió, activitats i comunicació, Anna M. Garrido, van visitar el Centre Enoturís-
tic i Arqueològic de Vallmora, on van ser rebuts per l’alcalde, Andreu Bosch, i 
pel director del Projecte Cella Vinaria, Antoni Martín. La trobada va servir per 
assentar les bases per col·laborar en temes de digitalització, restauració i muse-
ïtzació de peces, així com per impulsar projectes d’arqueologia experimental.

El passat 16 de desembre, Bosch i Boya es van tornar a entrevistar a Mont-
juïc, en ocasió de la visita a l’exposició Naufragis. Història submergida. g

El celler romà de Vallmora, en perfecte estat de revista
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El 7 de gener, Teià va acomiadar 
Toni Batllori en una cerimònia al ce-
mentiri municipal en què el seu amic 
i company de professió Josep Maria 
Rius, Joma, va dibuixar-lo amb dues 
ales i un desig: “Vola alt!”.

El ninotaire i humorista gràfic tenia 
fixat el seu domicili al poble i era el 
responsable del Fons Batllori, que 
divulga la figura i preserva l’obra del 
seu pare, el dibuixant Antoni Batllo-
ri Jofré. Des d’aquest espai, situat a 

La Unió, Toni Batllori s’encarrega-
va de dinamitzar cada any un taller 
de còmic adreçat als estudiants 6è 
de l’Escola El Cim i de 2n d’ESO de 
l’Institut Turó d’en Baldiri titulat El pri-
mer acudit. També va ser el promo-
tor de nombroses exposicions, com 
la mostra fotogràfica La Riera pam 
a pam (2018) en què documentava 
els canvis experimentats per aquest 
passeig al llarg dels anys, en ocasió 
de les obres de substitució del clave-
gueram, o la mostra Pedres i papallo-
nes (2021) sobre les formacions de 
granit de la Serralada Litoral.

Com a artista polifacètic també es 
va interessar per la pintura i l’escultu-
ra, i és autor, entre d’altres, de l’obra 
La lectora, que dona la benvinguda a 
la Biblioteca Municipal.

L’alcalde, Andreu Bosch, va lamen-
tar la pèrdua “d’un intel·lectual d’es-
perit crític d’una gran dimensió i un 
ninotaire polític de referència al país, 

per la tira que diàriament publica-
va a La Vanguardia”.  La regidora de 
Cultura i Patrimoni, Olga Parra, va 
lloar “el seu esperit vital fins a l’últim 
moment. Ha estat un plaer i una sort 
poder-lo acompanyar aquests anys 
com amic estimat i com a genera-
dor de propostes culturals originals 
i enriquidores que ja formen part del 
patrimoni de tots”. 

Donació a l’Arxiu Municipal
L’endemà del comiat de Batllori, 

el cap de Serveis Municipals, Fran-
cesc Casals, va recordar que encara 
conservava en un carpeta els croquis 
originals dels ninots i les estructures 
que es van construir per a l’exposició 
dels 10 anys del Fons Batllori. 

Ara, gràcies a la cura de Casals, 
aquest testimoni de la manera de ser 
i de treballar de Toni Batllori serà con-
servat a l’Arxiu Municipal amb els ori-
ginals del seu pare, Batllori i Jofré. g

Toni Batllori, vola alt!

El passat 26 de gener es va forma-
litzar un acord entre l’Ajuntament i la 
família de Gerard Rosés per garantir 
la conservació i difusió del fons ar-
tístic d’aquest autor. La seva vídua, 
Anna Maria Becker, i les seves filles, 
Katinka i Franzi, van signar un con-
veni pel qual cedeixen en dipòsit la 
guarda i custòdia de 541 pintures, 
138 escultures, 31 aquarel·les i 40 
llibres.

Aquest fons artístic, valorat en 
258.000 euros, es troba allotjat des 
de 2019 en un local que de mica en 
mica s’ha anat adequant per poder 
complir aquesta finalitat, gràcies a un 
conveni de cessió d’ús entre l’Ajunta-
ment i la Cooperativa Agrícola.

Condicions pactades
El conveni té una vigència inicial 

de quatre anys amb possibilitat de 
pròrroga, durant els quals l’Ajunta-
ment s’obliga a subscriure una pòlis-
sa d’assegurances i a destinar 1.000 
euros del pressupost municipal de 
cada exercici a activitats de difusió 
i divulgació. El consistori també ad-
quireix el compromís, a la finalització 

del conveni, d’organitzar una gran 
exposició amb tota l’obra de Gerard 
Rosés.

D’altra banda, les seves hereves 
“oferiran un projecte de formació 
artística o pictòrica a la població en 
general, a l’escola o a l’institut de 
Teià, amb un mínim de tres activitats 
anuals”. 

Donació de peces
Com a “contraprestació” al dipòsit, 

la família es compromet expressa-
ment, en el moment de la finalització 
del conveni, a donar a l’Ajuntament 
entre una i tres obres per cada any 
de conveni, que es triaran més en-
davant i “que quedaran per al fons 
artístic local”.

La regidora de Cultura i Patrimoni, 
Olga Parra, es va mostrar satisfeta 
perquè “per fi s’ha fet realitat, des-
prés del parèntesi de pandèmia i de 
resoldre diversos aspectes legals i 
administratius”. 

Vincle amb Teià
L’artista plàstic Gerard Rosés va 

morir el juliol de 2017 amb 72 anys. 

Nascut a Barcelona, ben aviat es va 
traslladar al Masnou, d’on era origi-
nària la seva família, i el 1986 es va 
establir a Teià. Al parc de Can Godó, 
Rosés hi va erigir un monument a la 
sardana i la sala de plens de l’Ajunta-
ment és presidida per un gran qua-
dre en relleu i colors vivíssims que 
recrea el passeig de la Riera. g

Acord per custodiar i difondre l’obra artística de Gerard Rosés
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Coincidint amb diada de Sant Martí, 
l’11 de novembre es va celebrar a La 
Unió l’acte institucional de concessió 
del Tei de Plata que atorga l’Ajunta-
ment a una persona o entitat com a re-
coneixement a tota una trajectòria i el 
premi al Teianenc de l’any, que es de-
cideix pel vot popular de la ciutadania.

La primera distinció va ser per a 
l’Associació de Defensa dels Animals 
i la Natura de Teià (DANA). Abans de 
fer-ne el lliurament es va projectar un 
vídeo sobre l’activitat l’entitat a través 
del testimoni de diverses persones 
que hi han col·laborat des de la seva 
fundació, l’any 2000.

Els objectius de la protectora són 
vetllar pel benestar dels animals en si-
tuació d’indefensió i vulnerabilitat, tro-
bar una nova llar als animals abando-
nats i conscienciar la ciutadania sobre 
la tinença responsable, incloent-hi la 
importància de posar el xip a les mas-
cotes i d’esterilitzar-les en determinats 
casos. L’entitat també promou les ac-
tituds cíviques, com la conducció dels 
gossos amb corretja en l’espai públic i 
l’obligació de recollir-ne les femtes.

DANA duu a terme aquestes tas-
ques a Teià en general i al nucli zoolò-
gic en particular. Es tracta d’un recinte 
de titularitat municipal situat fora del 
nucli urbà, al costat de l’antic escorxa-
dor, que l’entitat gestiona a través d’un 
conveni de col·laboració amb l’Ajun-
tament i de la corresponent dotació 
econòmica.

La protectora compta amb persones 
voluntàries que assumeixen tasques 
de neteja i manteniment de les instal-
lacions; cura i passeig dels animals; 
captura de gats de carrer i control de 

les colònies felines; compra de men-
jar, medicaments i material divers, a 
més d’ocupar-se de de la gestió, la co-
municació i la difusió.

Tots els animals donats en adopció 
surten del refugi amb xip, vacunats, 
desparasitats i esterilitzats. Per tot ple-
gat, el Tei de Plata de 2022 vol ser un 
reconeixement a les persones que de 
forma altruista i generosa formen part 
de DANA en l’actualitat i a totes aque-
lles que hi han col·laborat en algun 
moment.

En paraules de la regidora de Cul-
tura, Olga Parra, “amb la seva feina, 
DANA ha conscienciat i se n’ha ocu-
pat. I fent-ho ha mostrat amor i servei 
als animals i a tots nosaltres com a 
societat”. Per la seva part, l’alcalde, An-
dreu Bosch, va elogiar “el voluntariat 
de DANA durant tots aquests anys i 
les hores dedicades als animals per la 
xacra dels abandonaments”. 

Teianenc de l’any
D’altra banda, la sisena edició del 

premi al Teianenc de l’any va ser per 
al socorrista de la piscina municipal, 
Nil Soler, gràcies al reconeixement 
de les 158 persones que el van votar. 
El regidor de Participació Ciutadana, 
Jordi López, va posar en valor el rescat 
d’una usuària menor d’edat, el passat 
estiu.

El guanyador va estar acompanyat 
a l’escenari d’un altre dels candidats: 
el jove jugador d’handbol del Futbol 
Club Barcelona i de la selecció espa-
nyola Ian Barrufet. També va rebre un 
ram de flors l’altra finalista: la galerista 
d’art i responsable de Ca l’Antiga, Ma-
riàngels Pérez Latorre. g

Entre d’altres beneficis, les colònies 
controlades de gats ferals mantenen 
a ratlla les plagues de rosegadors. A 
Teià n’hi ha sis d’autoritzades, sotmeses 
a control veterinari i alimentades per 
persones acreditades.

El 2021, l’Ajuntament va sol·licitar 
assessorament a la Diputació per ade-
quar i millorar l’entorn on s’ubiquen. 
L’informe constatava que la gestió era 
correcta, però plantejava la necessitat 
de desplaçar-ne la que hi havia a la 
zona esportiva de Sant Berger i de cre-
ar-ne una de nova al carrer Tarragona.

Recentment, la Regidoria de Medi 
Ambient, amb el suport dels Serveis 
Municipals, ha instal·lat uns tancats 
metàl·lics per evitar que els senglars 
accedeixin a les menjadores i s’han re-
tolat amb cartells en què s’informa de 
la funció de les poblacions felines i de 
la prohibició d’alimentar-les. g

El 24 de març, Maria Lluïsa Gummà 
Bargés va fer donació a l’Arxiu Munici-
pal del títol i el certificat de nomena-
ment del seu pare com a metge d’as-
sistència pública de Teià el novembre 
de 1935. Llicenciat en Medicina el 
1920, el doctor Joan Gummà Aymar 
va ser fundador d’Acció Catalana Re-
publicana i bon amic del president 
Lluís Companys, per la qual cosa les 
autoritats franquistes el van condem-
nar a 30 anys de presó i a la inhabilita-
ció professional perpètua. g

La protectora DANA, Tei de Plata, 
i Nil Soler, Teianenc de l’any

Les colònies de gats, al dia

En memòria del doctor Gummà
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Repassem, a través del compte d’Instagram @ajteia, les principals cites cultu-
rals celebrades al poble des de la Festa Major fins a Carnestoltes: 

La cultura, en viu i en línia

4 de novembre
• El gegantó Martí fa 20 anys! Per celebrar-ho, els Gegants de Teià inauguren a 
La Unió l’exposició 20 anys fent-la ballar, acompanyats d’altres colles 

9 de novembre
• Un espectacle artístic ideat per Ernest Tarradas que combina música, dansa, 
circ i pirotècnia dona el tret de sortida a la Festa Major.

11 de novembre
• Montse Jiménez, en primer lloc, i Aroa Remesal, en segona posició, són les 
vencedores del concurs de relleno. En acabat, se serveixen 200 racions de po-
mes cuinades per Carlos Morales i cuites al Forn de llenya Mateu.

13 de novembre
• Es clou la Festa Major amb una projecció làser sobre l’església. Entre les no-
vetats del programa hi destaquen l’arrossada popular; els concerts de La Fú-
miga, El Pony Pisador i La Loca Histeria; la tornada del Petem la Nit amb els djs 
Tarradas, Barbosound i Ferri, i la celebració dels cinc anys del Batraci.

17 de desembre
• El grup Teiatre de La Flor de la Palma és distingit amb sis guardons en el 
Concurs de Teatre Amateur Vila de Piera pel muntatge Una jornada particular.

16 de desembre
• Coincidint amb l’obertura de la exposició La importància de dir-se Martí a La 
Unió, es lliuren els premis del concurs #Fotomajor22. Alejandro González és el 
guanyador en modalitat analògica i  Michel Adarve i Laura de Lucas reben els 
guardons del jurat i del públic, respectivament, a Instagram.

5 de gener
• Després d’acampar al turó d’en Baldiri, els Reis d’Orient recullen les darreres 
cartes dels infants del poble i escolten de viva veu els seus desitjos. Ses Majes-
tats arriben des de Vallbellida escortades pels patges reials i acompanyades 
d’una comparsa i un grup de tabalers.

16 de gener
• Josep Maria Serra guanya el concurs fotogràfic del #PessebreTeià2022 per 
la imatge Nadal en família, centrada en el naixement, i Helena Matabosch rep 
el segon premi per l’estampa titulada Tradicions, ambientada en la Rampa de 
l’església.

2 i 6 de febrer
• Toni Villaverde inaugura a La Unió l’exposició Jo i tu, però jo una mica més, 
sobre la relació d’interdependència entre fotògraf i fotografiat a través de sis 
projectes artístics realitzats entre 2013 i 2019, i el pintor Julio César Ortega 
Solano exhibeix a la Biblioteca la mostra Asphalt & Bitumen, en col·laboració 
amb la Facultat de Belles Arts de la Universitat de Barcelona.

19 de febrer
• Centenars de persones prenen part en la rua de Carnaval i el ball de disfres-
ses al parc de can Godó. Prèviament, l’alumnat de l’Escola El Cim recorre els 
carrers fent xerinola, i pocs dies més tard un seguici fúnebre acomiada el rei 
Carnestoltes i acompanya la sardina i la Vella Quaresma fins a la Biblioteca.

FEED DE CULTURA
Segueix-nos a Instagram per conèixer l’actualitat cultural
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Estem a la recta final d’aquesta legislatura 
2019-23 i és hora de fer balanç del què s’ha 
fet i no s’ha fet durant aquests anys.

Ha estat una legislatura marcada per la 
majoria absoluta de CAT+ERC i aquesta 
situació ha fet que des de l’oposició, la nos-
tra tasca hagi consistit bàsicament en tas-
ques de control sobre la gestió del govern. 
Malgrat això, hem fet moltes aportacions i 
hem contribuït amb algunes idees a la mi-
llora del poble. Sempre hem fet una opo-
sició constructiva amb l’objectiu d’aportar 
una perspectiva més al projecte. I seguint 
aquesta línia, per part nostra, en tot mo-
ment hem cercat col·laborar i afavorir el 
consens com a mètode per avançar conjun-
tament a favor del municipi; perquè GdT no 

creu en les decisions preses unilateralment 
com a sistema.

GdT ens vàrem presentar fa 4 anys amb 
un programa electoral que ens hagués 
agradat poder executar; ja que crèiem fer-
mament en cadascuna de les accions que 
plantejàvem. Unes accions que malgrat es-
tar a l’oposició, al ser bones per la millora 
del poble, ens hagués agradat poder discu-
tir i compartir més amb la resta dels mem-
bres de la corporació municipal. Propostes 
adreçades a tots els grups d’edat: infants, 
joves i grans. Millores com ara: l’arranja-
ment de voreres en urbanitzacions on estan 
molt malmeses, adequació de parcs i instal-
lacions municipals, millores de sostenibilitat 
i eficiència energètica, plans d’acció pel 

foment de l’esport, de la cultura, l’ensenya-
ment, el lleure, la sanitat, el benestar social 
i un llarg etcètera que, dissortadament, no 
han pogut progressar com hauríem desitjat.

Acabem aquesta legislatura amb una cer-
ta decepció de no haver assolit els nostres 
objectius electorals, però amb el conven-
ciment d’haver-ho donat tot. Ha estat una 
legislatura difícil, amb una sola regidora de 
GdT davant d’un govern que ha comptat 
amb una de les majories absolutes més àm-
plies de la historia municipal de Teià. Tot i 
així, però, no hem perdut ni un gra d’il·lusió 
per seguir lluitant per fer de Teià un poble 
del qual els seus vilatans se sentin orgullo-
sos. Al contrari, en tenim més ganes. Hi tor-
narem a ser.

Contents de la feina feta 

Darrer escrit abans de tancar man-
dat ens agradaria parlar d’aquests tres 
anys i mig al capdavant del consisto-
ri. Uns anys complicats que han servit 
per a portar a terme els projectes que 
anunciàvem en campanya i per a posar 
ordre a temes administratius que aju-
den a millorar els serveis municipals 
que afecten a tota la població (neteja, 
enllumenat, recollida de residus, EBM 
Galamons).

Hem estat el primer govern en posar 
al capdavant les polítiques feministes 
creant l’àrea d’igualtat i drets civils i 
amb la redacció del pla d’igualtat. Hem 
construït vivenda social per donar ca-

buda a les famílies i joves que volen 
quedar-se al municipi perquè l’estimen 
i se’l fan seu. Hem apostat per energi-
es renovables i per posar en pràctica 
l’economia sostenible. No hem descui-
dat la cultura que tant arrelada està al 
nostre municipi i el llegat que deixem 
és pel bé del poble. Donem les gràcies 
a entitats i col·lectius que ajudeu a dur 
a terme un gran nombre d’activitats al 
llarg de l’any.

Tenim a les nostres mans un projecte 
de futur a la nau ACA, estem treballant 
per la nova ubicació de la policia local. 
Aquests 2023 veurem acabat l’ska-
tepark que tant temps hem esperat. 

Com veieu queden coses per fer però 
ho deixem tot enllestit per a la seva po-
sada en marxa.

Com equip de govern hem estat al 
servei de les persones, hem donat res-
posta a necessitats i inquietuds de te-
ianencs i teianenques. Sempre al cos-
tat de la gent i treballant ma a ma per 
fer del poble un lloc segur on viure-hi. 
Sou totes aquestes persones les que 
ens representeu i volem que seguiu 
al nostre costat. Iniciem un canvi del 
cap de llista que estem segurs sabreu 
posar en valor. La feina ben feta passa 
pel compromís que tenim amb totes 
vosaltres.

Compromesos amb Teià

El pas del temps ens permet veure en 
perspectiva, aturar-nos, avaluar què podem 
aprendre del passat, per poder aplicar-ho en 
un futur.

L’experiència és un grau, diuen. I d’aques-
ta, a Junts, en tenim molta. I en tenim en tots 
els sentits, perquè hi hem estat governant, 
hem estat a l’oposició i al nostre equip hi 
tenim gent que han estat a l’alcaldia i regi-
dories. I sempre amb un sentit crític, a prop 
de les persones, i amb ganes d’aprendre de 
totes aquelles situacions que se’ns han anat 
presentant.

Però no tot és experiència, de fet, sovint 
l’experiència pot fer-nos caure en rutines o 
desànim, i per això, cal combinar-la amb ai-
res nous, que aportin noves i netes mirades, 
i ens encomanin la il·lusió d’aquells ulls que 

veuen per primera vegada.
Aquest és el cas de la nostra candidatura, 

de la gent que ens presentem a les properes 
eleccions sota aquest paraigües de gent di-
versa, propera i entusiasta que es diu Junts 
per Teià.

Podem dir que som un partit que essen-
cialment vol promoure la igualtat i la justícia 
social. Un partit que treballa per preservar el 
nostre entorn natural i l’ús eficient dels recur-
sos. Però aquests són conceptes que segura-
ment utilitzen molts partits.

Podem dir que no volem un poble dirigit 
únicament a les elits i la classe social alta. 
Volem un govern de tot i per a tots. I hem 
demostrat que no som un partit disposat a 
cedir a canvi de res o que cerca únicament 
l’interès personal.

Podem dir, també, que tots nosaltres i, 
més particularment, el nostre líder, Francesc 
Ribas, hem superat adversitats, hem estat 
constants en la lluita contra obstacles, ens 
hem proposat fites i les hem assolit a través 
de l’esforç.

Però, sobretot, podem dir, que ens presen-
tem a aquestes eleccions amb més il·lusió 
que mai. Que tenim la motxilla plena d’ex-
periències i venim a escoltar, a aprendre i a 
treballar. Que estem amb tots vosaltres i a 
la vostra disposició. I que estimem Teià. Es-
timem el nostre país, la nostra cultura, i evi-
dentment, el nostre poble. I aquesta estima, 
ens mou a treballar pel benestar de la gent 
que hi viu.

Amb una mirada al poble, i la seva gent. 
Una mirada de futur, plena d’il·lusió.

Per un poble i un futur. Som l’alternativa de debò

GRUPS MUNICIPALS
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Aquest es el meu primer escrit com 
a regidor no adscrit, i possiblement 
el mes personal, després de que fa 
unes setmanes decidís deixar el Grup 
Municipal de Ciutadans per la meva 
disconformitat amb les decisions pre-
ses durant els darrers mesos per part 
del partit. Vaig meditar seriosament 
abandonar la política municipal,  però 
vilatans, amics i companys em van 
demanar que continués perquè hi 
havia molt a fer i paral·lelament vaig 
rebre l´oferiment del Partit Popular 
per encapçalar la seva llista a Teià 
a les municipals del proper mes de 
maig. Ho vam parlar amb tot l´equip 
que m´acompanya des de fa 8 anys 

i el projecte ens va il·lusionar a tots, 
per el que vam decidir acceptar, i 
aquesta serà la nostre aposta, des de 
un perspectiva netament municipalis-
ta el proper 28 de maig. Tenim el pla 
urbanístic aprovat al 2015 per Cat-
ERC, Junts i Gent de Teià tombat per 
la justícia degut als recursos de dos 
vilatans que van considerar injust el 
tractament que aquest pla urbanístic 
donava als seus terrenys. Ara aquests 
mateixos partits que no han assumit 
cap responsabilitat i que ara diuen 
que tenen un “altre oportunitat”, (amb 
els diners de tots els vilatans clar) per 
tornar a fer el mateix, i es proclamen 
com la millor opció per a governar 

el nostre poble. Que dir de la neteja 
i manteniment dels nostres carrers... 
Tots sabem també el que implica de-
manar algun permís a l´ajuntament... A 
l´inici d´aquest mandat vam demanar 
un augment dels recursos per la Po-
licia Local i així ha estat, però no esta 
tot fet, perquè la delinqüència evolu-
ciona i l´okupació també... tenim un 
model clar d´escola bressol, per això 
vam proposar el conveni amb el Bam-
bi per salvar aquesta escola, els llocs 
de treball i garantir places als nostres 
vilatans... Per tot això no podem aban-
donar Teià a la seva sort...

David Basi

Avui tinc l’oportunitat d’escriure 
per primer cop al butlletí municipal 
i m’alegra poder-me adreçar a vosal-
tres també per aquest mitjà. Escric a 
títol personal perquè la meva situa-
ció ha canviat respecte dels anys an-
teriors. Molts ja sabreu que he pas-
sat a ser regidora no adscrita dins el 
consistori de Teià; ara bé, pels que 
no seguiu les xarxes socials, apro-
fito l’ocasió per explicar el perquè 
d’aquesta elecció.

Ha estat una decisió difícil i compli-
cada, molt meditada i madurada des 
de fa mesos. Es tracta que alguns 

esdeveniments succeïts en el meu 
grup municipal en els últims temps, 
ja no afavorien el meu ple desenvo-
lupament en termes personals i de 
dedicació política. És per això que 
n’he deixat de formar part, per iniciar 
un nou cicle.

Actualment, continuaré fins acabar 
el meu mandant com a regidora no 
adscrita per responsabilitat, cohe-
rència, i per respecte a les persones 
que en el seu moment em van fer 
confiança.

Seguiré treballant de forma cons-
tructiva des de l’oposició fins acabar 

el mandat. Continuaré escoltant les 
necessitats de veïnes i veïns; treba-
llant propostes i camins alternatius 
per tot el que és millorable; estant 
al costat del govern municipal en 
els temes que requereixin unitat; i 
quan toqui, fent crítica amb rigor i 
fonament de les actuacions o deci-
sions que trobi desencertades. Per 
tant, estic a l’Ajuntament per treba-
llar, proposar i avançar en la millora 
del nostre poble. Aquesta és la meva 
responsabilitat.

Gemma Rosell

No abandonarem Teià a la seva sort

Seguiré treballant al servei del poble

Al mes de maig finalitzaran els quatre 
anys del mandat que va sorgir de les elec-
cions municipals del 2019. I hi arribem 
amb la confirmació de que el govern mu-
nicipal d’ERC no tenia full de ruta per a 
Teià; ni tampoc tenia clars uns elementals 
principis de justícia social i d’aposta pels 
serveis públics, que li pressuposaven els 
qui van votar-lo.

En efecte, el bloc de Cs, GT i JUNTS van 
defensar al Ple de novembre augmentar 
al màxim bonificació de l’impost sobre la 
plusvàlua, que grava les vendes i les herèn-
cies d’habitatges. La seva proposta supo-
sava privar a l’Ajuntament d’uns 120.000 € 
anuals, però no deia com es compensaria 
aquesta reducció o quins serveis públics es 

veurien retallats. Només se’ns parlava de les 
bondats d’invertir diners en habitatges.

Des del PSC vam plantejar que seria bo 
augmentar la bonificació només a aquells 
veïns que més ajuda necessiten (aquells 
amb baixos ingressos i que volen l’im-
moble per poder residir en ell); i reduir o 
suprimir la bonificació a aquells qui tenen 
múltiples propietats i ingressos més alts.

Però ERC va imposar la seva majoria per-
què les coses quedin com estan: mantenir 
una bonificació idèntica per als ciutadans 
més necessitats i per als més afavorits.

Des del PSC també vam presentar una 
proposta per reclamar a la Generalitat de 
Catalunya que aturi la imminent supres-
sió del servei de guàrdies nocturnes de 

les farmàcies de l’Àrea Bàsica de Salut 
“Ocata-Teià” (com que al 2020 la Gene-
ralitat va suprimir les guàrdies mèdiques 
nocturnes del “CAP El Masnou”, pretén 
ara que ja no cal que hi hagi farmàcia a 
la nit). La nostra reclamació va poder ser 
aprovada amb només 3 vots, però sense 
el recolzament d’ERC, ni de l’ex regidor 
de Cs David Basi, ni de l’ex regidora de 
JUNTS Gemma Rosell.

El que sí veiem i veurem properament, 
són anuncis i presses del govern d’ERC per 
poder executar algunes petites obres i su-
posades millores de serveis, abans de les 
eleccions del maig. Però les veïnes i veïns 
de Teià som prou intel·ligents per valorar 
quatre anys llargs de govern.

Això, no és
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Il·lustració de Toni Batllori Obiols, 1996

100 Anys de Josep Vallverdú 
Any Rector de Vallfogona

Mostra literària
Exposició “Rebrots il·lustrats”

Presentació de llibres
El Maria Canals porta cua

Racó poètic · Hora del conte 
Trobada d’autors i autores

Converses literàries · Tallers
Espectacles · Òpera · Musical


